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Een analyse van regio Rijnmond 

en regio Haaglanden

INLEIDING

Sinds de decentralisatie van jeugdzorg in 2015 hebben
veel gemeenten wijkteams opgericht. In sommige
gemeenten hebben wijkteams enkel een
verwijsfunctie, in andere gemeenten wordt er ook
jeugdhulp geboden door wijkteams. Wijkteams kunnen
zo bijdragen aan het terugdringen van intensievere,
specialistische jeugdzorg. Voorwaarde is wel dat
wijkteams alle kinderen en gezinnen goed kunnen
bereiken, zodat preventief en vroegtijdig kan worden
ingegrepen. Tijdens een onderzoek naar het bereik en
de rol van wijkteams in de regio’s Rijnmond en
Haaglanden op basis van CBS Microdata is de waarde
van deze data ter discussie komen te staan. Deze
factsheet is bedoeld om hier inzicht in te geven.
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METHODE

In CBS Microdata is gekeken naar het aandeel
wijkteamhulptrajecten van het totale aantal
jeugdhulptrajecten per gemeente per jaar. Microdata
zijn gepseudonymiseerde koppelbare data op
persoons- en adresniveau waarmee onder strikte
voorwaarden onderzoek gedaan kan worden.
Daarnaast is er bij elke gemeente een uitvraag gedaan
naar de rol van het wijkteam in de gemeente in de
jaren 2015-2020 en hoe de wijkteamhulp wordt
geregistreerd en doorgegeven aan het Centraal Bureau
voor de Statistiek (CBS), om zo de data te kunnen
vergelijken met de situatie in de praktijk. Ook hebben
er gesprekken plaatsgevonden met het CBS waarin het
CBS om een toelichting is gevraagd.

RESULTATEN

2015 2016 2017 2018 2019 2020

1 19,7 27,9 49,3 52 43,8 31

2 33 23,7 20,2 13 22,4 36

3 11,6 26,4 30,9 32,3 31 30,1

4 21,5 18,6 . . . .

5 4,7 . . 16,4 44,7 44,3

6 3,3 3,3 5,3 5,7 10 7

7 . . . . 12,3 6,6

8 . . 5 5 6,5 .

9 . . 1,5 1,3 2,3 4,1

10 3,7 . . . . .

11 . 0,8 0,7 0,6 0,8 1,1

12 . 0,7 . . . 0,9

13 0,9 . . . 1 .

14 0,9 . . . . .

15 . . . . . .

Tabel 1. Het percentage wijkteamhulptrajecten van het totale
aantal jeugdhulptrajecten per jaar per gemeente van de regio
Rijnmond, volgens CBS Microdata*

2015 2016 2017 2018 2019 2020

1 33,7 37 36,8 31,1 30,5 31,9

2 0,8 10,8 11,4 19,9 27,4 29,1

3 2,6 2,2 2,3 7,3 4,9 1,7

4 3 2,1 1,8 1,5 2,4 1,8

5 2,5 3,8 3 2,4 . .

6 0,8 0,9 1 0,7 . 1,4

7 0,7 1,1 0,6 0,6 0,7 0,6

8 0,6 0,8 0,7 0,9 0,6 0,9

9 . 1,7 . . . .

10 . . . . . .

Tabel 2. Het percentage wijkteamhulptrajecten van het totale
aantal jeugdhulptrajecten per jaar per gemeente van de regio
Haaglanden, volgens CBS Microdata*

* Indien het percentage berekend wordt op basis van minder
dan 10 waarnemingen is er volgens het CBS sprake van een
onthullingsrisico. Hierdoor kon er in sommige gemeenten geen
percentage berekend worden. Gemeenten zijn in willekeurige
volgorde genummerd.

In Tabel 1 is te zien dat het aandeel wijkteamhulp
per gemeente in de regio Rijnmond erg varieert,
uiteenlopend van 0,7 tot 49,3%. Ook zijn er binnen
gemeenten over de jaren heen fluctuaties in het
aandeel wijkteamhulp te zien. In Tabel 2 is te zien
dat het aandeel wijkteamhulp per gemeente in de
regio Haaglanden ook varieert (van 0,6 tot 37%),
maar er lijkt minder fluctuatie binnen gemeenten te
zijn over de verschillende jaren.



CONCLUSIE EN AANBEVELINGEN

De cijfers over wijkteamhulp die bekend zijn bij het CBS komen bij veel gemeenten niet overeen met de situatie in
de praktijk. De voornaamste reden hiervoor zijn verschillen in de interpretatie en registratie van de wijkteamhulp.
Dit probleem is bekend bij het CBS, het VWS en de VNG en er worden stappen ondernomen om de registratie van
wijkteamhulp in de toekomst te verbeteren. Met betrouwbare gegevens over het gebruik van wijkteamhulp kan de
werking van het jeugdhulpstelsel beter in kaart worden gebracht. Bijvoorbeeld wat betreft de rol van wijkteams op
het bereik van jeugdigen en verdere doorstroom in de jeugdhulpketen. Met deze inzichten kan beleid beter
worden onderbouwd en kan de kwaliteit van de jeugdhulp verbeterd worden.

Per mail is er een uitvraag gedaan bij alle gemeenten
naar de rol van het wijkteam in de jaren 2015-2020 en
hoe wijkteamhulp wordt geregistreerd en doorgegeven
aan het CBS. Vanuit regio Rijnmond hebben 8 van de
15 toenmalige gemeenten gereageerd en vanuit regio
Haaglanden 2 van de 10 gemeenten. Een aantal
gemeenten gaf aan een actief wijkteam te hebben
waarbij het wijkteam ook zelf hulp biedt en dit was
terug te zien in de cijfers. Eén gemeente gaf aan geen
wijkteam te hebben en ook dit kwam overeen met de
cijfers. Een andere gemeente gaf aan dat zij vanaf 2018
het wijkteam hadden opgestart, wat een deel van de
fluctuaties binnen gemeenten kan verklaren. De
gemeenten waarvan signaleren waren dat zij een actief
wijkteam hebben, maar waarbij dit niet in de cijfers te
zien was hebben helaas niet gereageerd.

In sommige gemeenten bestaat het wijkteam alleen uit
wijkteammedewerkers in dienst van de gemeente en in
andere gemeenten zijn er ook professionals van
jeugdhulporganisaties betrokken. Hierdoor lijkt er
verwarring te ontstaan over de definitie van
wijkteamhulp. Daarnaast gaven meerdere gemeenten
aan dat het een uitdaging was om vanaf 2015 de
wijkteams op te starten en met deze nieuwe gegevens
te werken. Iedere gemeente heeft een eigen
registratiesysteem voor wijkteamhulp en sommige
gemeenten zijn door de jaren heen ook gewisseld van
systeem. Dit bemoeilijkt het universeel aanleveren van
de gegevens aan het CBS. Ook gaven enkele
gemeenten aan dat de aanpak van wijkteams vaak
gezinsgericht is, maar dat er bij het CBS alleen
individueel op BSN niveau aangeleverd kan worden.

Bij het CBS zijn er sinds 2020 signalen dat de gegevens
over wijkteamhulp van het CBS geen goede afspiegeling
zijn van de situatie in de praktijk. Op
https://jeugdmonitor.cbs.nl staan twee rapporten
waarin wijkteamhulp is onderzocht. Het eerste rapport
uit 2021 concludeert dat de problemen in de gegevens-
aanlevering grotendeels toe te schrijven zijn aan
afbakening van wijkteamhulp en veranderingen in de
registratie [1]. Het tweede rapport uit 2023 laat zien
dat er verschillen zijn in de interpretatie en registratie
van jeugdhulp vanuit lokale teams tussen gemeenten
en binnen gemeenten gedurende de afgelopen jaren
[2]. Dit komt overeen met de reacties vanuit de
gemeenten op de uitvraag per mail.

Op CBS StatLine staat sinds 2022 aangegeven dat het
aantal jongeren met wijkteamhulp niet goed
vergelijkbaar is tussen verschillende gemeenten en
tussen verschillende jaren [3]. Het CBS geeft aan alerter
te zullen zijn dat deze waarschuwing ook in de
documentatie van de Microdata bestanden zal worden
opgenomen. Daarnaast zijn er gesprekken tussen het
CBS, het Ministerie van Volksgezondheid, Welzijn en
Sport (VWS) en de Vereniging van Nederlandse
Gemeenten (VNG) over verbetering van de
dataleveringen vanuit wijkteams. Ook is er in de
Hervormingsagenda Jeugd aandacht besteed aan het
belang van goede data aanleveren aan het CBS [4].
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